
Protokół  Nr L/2022 

Sesji Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie 

odbytej w dniu 24 listopada 2022 r. 

w sali narad Urzędu Miejskiego w Bornem Sulinowie 

L (50) Sesję Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie w dniu 24 listopada 2022 r. otworzył i jej 

przewodniczył Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol. 

Na wstępie stwierdził, że na ustawowy skład Rady – 15, w sesji uczestniczy 14 radnych, co 

stanowi quorum i podejmowane uchwały przez Radę będą prawomocne. 

Radni nieobecni: Joanna Grosicka. 

Przewodniczący Rady Miejskiej powitał Zastępcę Burmistrza Bogdana Korpala, Skarbnika Gminy 

Lidię Ławrukajtis, Sekretarza Gminy Beatę Czarnecką-Herbaczewską, radcę prawnego Tomasza 

Wilickiego, przewodniczących jednostek pomocniczych gminy (sołtysów i przewodniczących 

zarządów osiedli), radnych oraz wszystkich, którzy oglądają obrady. 

Listy obecności radnych i zaproszonych gości stanowią załączniki nr 1, nr 2 i nr 3 do protokołu. 

W dalszej kolejności Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przystąpił do realizacji 

punktu „Wnioski o zmianę porządku obrad sesji”. 

Powiedział, że porządek obrad otrzymali wszyscy radni i zapytał, czy ktoś chce zgłosić wnioski w 

sprawie zmiany porządku sesji. 

Zastępca Burmistrza Bogdan Korpal w pierwszej kolejności poinformował o autopoprawce do 

projektu uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Borne Sulinowo na 2022 

rok, z której wynika, że dokonuje się zmian po stronie dochodów i wydatków budżetowych w 

załącznikach nr 1 i nr 2 do projektu uchwały w związku z zakupem, transportem i dystrybucją 

węgla na rzecz mieszkańców Gminy Borne Sulinowo. Zmiany spowodują zmiany ogólne budżetu 

oraz zmianie ulegną zapisy w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Borne Sulinowo na lata 

2022-2034. Autopoprawka była przedmiotem obrad Komisji Rozwoju oraz Komisji Budżetowo-

Gospodarczej. W związku z powyższym zgłosił wniosek o wprowadzenie do porządku sesji w pkt 

12 „Podjęcie uchwał w sprawach” projektu uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w 

wieloletniej prognozie finansowej Gminy Borne Sulinowo na lata 2022-2034 - jako ppkt 13. 
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Powiedział, że projekt przedmiotowej uchwały był przedmiotem obrad Komisji Budżetowo-

Gospodarczej. Autopoprawka oraz projekt uchwały zostały przesłane radnym w dniu 

wczorajszym za pośrednictwem platformy bornesulinowo.sesja.pl. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad 

wnioskiem w sprawie wprowadzenia do porządku sesji w pkt 12 „Podjęcie uchwał w sprawach” 

projektu uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w wieloletniej prognozie finansowej Gminy 

Borne Sulinowo na lata 2022-2034 – jako ppkt 13: 

 za głosowało 14 radnych, 

 głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

Wniosek został przyjęty. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zgłosił wniosek o wprowadzenie do porządku 

sesji projektów uchwał w sprawach: 

1) powołania komisji doraźnej do opracowania projektów statutów jednostek pomocniczych 

Gminy Borne Sulinowo; 

2) przedłużenia terminu rozpatrzenia skargi na działania Kierownika Środowiskowego Domu 

Samopomocy w Bornem Sulinowie. 

Powiedział, że powołanie komisji doraźnej do opracowania projektów statutów jednostek 

pomocniczych Gminy Borne Sulinowo jest konieczne ze względu na potrzebę ich dostosowania 

do obecnie obowiązujących przepisów prawa regulujących ustrój, zasad funkcjonowania oraz 

zgłaszanych uwag. Aby zapewnić możliwości pełnego udziału radnych w pracach nad statutami 

jednostek pomocniczych gminy, podjęcie niniejszej uchwały jest uzasadnione. 

Natomiast termin rozpatrzenia skargi proponuje się przedłużyć do dnia 30 grudnia 2022 r. z 

uwagi na konieczność przeprowadzenia postępowania wyjaśniającego. 

Po tym Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad 

wnioskiem w sprawie wprowadzenia do porządku sesji w pkt 12 „Podjęcie uchwał w sprawach” 

projektów uchwał w sprawach: 
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1) powołania komisji doraźnej do opracowania projektów statutów jednostek pomocniczych 

Gminy Borne Sulinowo – jako ppkt 14; 

2) przedłużenia terminu rozpatrzenia skargi na działania Kierownika Środowiskowego Domu 

Samopomocy w Bornem Sulinowie – jako ppkt 15: 

 za głosowało 14 radnych, 

 głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

Wniosek został przyjęty. 

Innych wniosków o zmianę porządku sesji nie zgłoszono. 

Porządek Sesji Rady Miejskiej w dniu 24 listopada 2022 r. przedstawiał się 

następująco: 

1. Otwarcie obrad sesji i stwierdzenie quorum. 

2. Wnioski o zmianę porządku obrad sesji. 

3. Przyjęcie protokołu poprzedniej Sesji Rady Miejskiej (Nr XLIX/2022 z 27.10.2022 r.). 

4. Informacja Przewodniczącego Rady Miejskiej o działaniach podejmowanych w okresie 

między sesjami. 

5. Sprawozdanie Burmistrza z działalności w okresie między sesjami oraz z wykonania uchwał. 

6. Wystąpienia przewodniczących jednostek pomocniczych gminy. 

7. Wolna Trybuna. 

8. Informacja na temat podejmowanych działań w zakresie pozyskania środków finansowych z 

funduszy zewnętrznych. 

9. Informacja o przebiegu prac inwestycyjnych realizowanych w ramach budżetu Gminy Borne 

Sulinowo na 2022 rok. 

10. Informacja Burmistrza o zgłoszonych żądaniach, o których mowa w art.36 ust. 1-3 i ust.5, i 

wydanych decyzjach, o których mowa w ust. 6 i 7 zgodnie z art. 37 ust.8 ustawy z dnia 27 

marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym. 
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11. Informacja Naczelnika Urzędu Skarbowego w Szczecinku dotycząca analizy oświadczeń 

majątkowych za 2021 rok. 

12. Podjęcie uchwał w sprawach: 

1) pozostawienia bez rozpatrzenia petycji w sprawie uroczystego uczczenia 100. rocznicy 

uchwalenia pierwszej – Polskiej Republikańskiej Konstytucji (Konstytucji Marcowej); 

2) wyrażenia zgody na odpłatne nabycie nieruchomości (dot. nieruchomości stanowiącej 

własność Skarbu Państwa KOWR Oddział Terenowy w Koszalinie oznaczonej działką nr 

60/26 w miejscowości Radacz); 

3) wyrażenia zgody na ustanowienie odpłatnej służebności gruntowej przejazdu i 

przechodu na nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo (dot. 

nieruchomości nr 87/w miejscowości Borne Sulinowo); 

4) nabycia w trybie komunalizacji nieruchomości stanowiącej własność Skarbu Państwa 

(dot. nieruchomości nr 31/11 w obrębie Kucharowo); 

5) Programu współpracy Gminy Borne Sulinowo z organizacjami pozarządowymi oraz 

podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności pożytku publicznego i o 

wolontariacie na 2023 rok; 

6) nadania nazwy drodze wewnętrznej położonej w miejscowości Nobliny (ul. Spokojna); 

7) nadania nazwy drodze wewnętrznej położonej w miejscowości Piława (ul. Gabrysiewo 

Park); 

8) zmieniająca uchwałę w sprawie wyboru metody ustalania opłaty za gospodarowanie 

odpadami komunalnymi oraz ustalania wysokości stawki tej opłaty; 

9) zmieniająca uchwałę w sprawie określenia górnych stawek opłat ponoszonych przez 

właścicieli nieruchomości, którzy pozbywają się z terenu nieruchomości nieczystości 

ciekłych oraz właścicieli nieruchomości, którzy nie są zobowiązani do ponoszenia opłat 

za gospodarowanie odpadami komunalnymi na rzecz gminy; 

10) zmieniająca uchwałę w sprawie wzoru deklaracji o wysokości opłaty za gospodarowanie 

odpadami komunalnymi składanej przez właściciela nieruchomości; 

11) zmieniająca uchwałę w sprawie przystąpienia Gminy Borne Sulinowo do LGD-

Stowarzyszenia Lokalna Grupa Działania POJEZIERZE RAZEM w ramach perspektywy 

unijnego finansowania na lata 2021 – 2027; 
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12) wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Borne Sulinowo na 2022 rok; 

13) wprowadzenia zmian w wieloletniej prognozie finansowej Gminy Borne Sulinowo na lata 

2022-2034; 

14) powołania komisji doraźnej do opracowania projektów statutów jednostek 

pomocniczych Gminy Borne Sulinowo; 

15) przedłużenia terminu rozpatrzenia skargi na działania Kierownika Środowiskowego 

Domu Samopomocy w Bornem Sulinowie. 

13. Interpelacje i zapytania radnych. 

14. Wolne wnioski i informacje. 

15. Ustalenie terminu następnej sesji. 

16. Zamknięcie sesji. 

Punkty 1 i 2 porządku obrad zostały zrealizowane. 

Ad 3. Przyjęcie protokołu poprzedniej Sesji Rady Miejskiej (Nr XLIX/2022 z 

27.10.2022 r.). 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że protokół poprzedniej Sesji Rady 

Miejskiej był wyłożony do wglądu i radni mieli możliwość zapoznania się z jego treścią. Zapytał, 

czy są uwagi do protokołu Nr XLIX/2022 z 27.10.2022 r. 

Uwag do protokołu nie zgłoszono. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad 

przyjęciem protokołu Sesji Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie Nr XLIX/2022 z 27.10.2022 r.: 

 za głosowało 14 radnych, 

 głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

Protokół Sesji Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie Nr XLIX/2022 z 27.10.2022 r. został 

przyjęty. 
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Ad 4. Informacja Przewodniczącego Rady Miejskiej o działaniach 

podejmowanych w okresie między sesjami. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przedstawił informację o działaniach 

podejmowanych w okresie między sesjami o następującej treści: 

„W okresie międzysesyjnym odbyły posiedzenia poniższe komisje Rady Miejskiej w Bornem 

Sulinowie: 

Komisja Budżetowo-Gospodarcza odbyła 1 posiedzenie, którego tematyka przedstawiała się 

następująco: 

1. Ocena podejmowanych działań w zakresie pozyskania środków finansowych z funduszy 

zewnętrznych. 

2. Ocena realizacji prac inwestycyjnych prowadzonych na terenie Gminy Borne Sulinowo w 

ramach budżetu gminy na 2022 rok. 

3. Zaopiniowanie projektów uchwał będących przedmiotem Sesji Rady Miejskiej w Bornem 

Sulinowie zwołanej na dzień 24 listopada 2022 r., w tym projektu Programu współpracy 

Gminy Borne Sulinowo z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w 

art. 3 ust. 3 ustawy o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie na 2023 rok. 

Komisja Rozwoju odbyła 1 posiedzenie, na którym zapoznano się z informacją na temat 

pozyskiwania funduszy zewnętrznych na zadania wynikające z kompetencji samorządu 

gminnego oraz zaopiniowano projekty uchwał w zakresie działania komisji, będące 

przedmiotem sesji zwołanej na 24 listopada 2022 r., w tym projekt Programu współpracy Gminy 

Borne Sulinowo z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 

ustawy o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie na 2023 rok. 

Komisja Rewizyjna odbyła jedno posiedzenie, na którym kontynuowała kontrolę działalności 

Straży Miejskiej w Bornem Sulinowie w zakresie organizacji pracy, realizacji zadań i 

gospodarowania środkami finansowymi w ramach budżetu gminy. 

Komisja skarg, wniosków i petycji odbyła jedno posiedzenie, na którym rozpatrywała petycję w 

sprawie uroczystego uczczenia 100. rocznicy uchwalenia pierwszej – Polskiej Republikańskiej 

Konstytucji (Konstytucji Marcowej). W wyniku przeprowadzonej analizy komisja 

zarekomendowała Radzie Miejskiej pozostawienie petycji bez rozpatrzenia z uwagi na 

niezachowanie wymogów formalnych. 
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W dniu 1 listopada 2022 r. radni Anetta Chołody, Marzena Gąsienica, Magdalena Papierkiewicz i 

Mariusz Gorgol uczestniczyli w kweście na rzecz Hospicjum im. Św. Franciszka z Asyżu w 

Szczecinku na cmentarzach w Łubowie i w Bornem Sulinowie. 

W dniu 10 listopada 2022 r. uczestniczyłem wraz z radnymi w spektaklu artystycznym 

„Niepodległość usłana pieśnią i wierszem”, przygotowanym przez uczniów i pracowników 

Szkoły Podstawowej w Łubowie. 

W dniu 11 listopada 2022 r. uczestniczyłem wraz z radnymi w uroczystych obchodach 104. 

rocznicy odzyskania przez Polskę Niepodległości w Bornem Sulinowie.”. 

Ad 5. Sprawozdanie Burmistrza z działalności w okresie między sesjami oraz z 

wykonania uchwał. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że wszyscy radni otrzymali 

sprawozdanie Burmistrza Bornego Sulinowa z działalności w okresie międzysesyjnym. 

Sprawozdanie Burmistrza z działalności w okresie międzysesyjnym stanowi załącznik nr 7 do 

protokołu. 

Po tym zapytał, czy ktoś z radnych ma uwagi lub pytania do informacji zawartych w 

sprawozdaniu.  

Uwag i pytań nie zgłoszono. 

Ad 6. Wystąpienia przewodniczących jednostek pomocniczych gminy. 

W punkcie sesji pn. „Wystąpienia przewodniczących jednostek pomocniczych gminy” głos 

zabrali: 

Sołtys Sołectwa Dąbie Danuta Cywińska poruszyła problem zużytych opon od samochodów, 

których w naszej gminie nie wywozi się razem z gabarytami. Powiedziała, że jadąc do Bornego 

po drodze mija opony na rowach i koło Dąbia również są te opony. Poinformowała, że w Gminie 

Barwice systematycznie wywożą te opony razem z gabarytami.  Tak było teraz, Gmina Barwice 

wywoziła gabaryty i mieszkańcy z naszej gminy dowozili do Gminy Barwice te opony, bo u nas 

się nie wywozi. Mieszkańcy wystawiają te opony jak są gabaryty, ale odsuwane są te opony, bo 



8 
 
u nas nie zabierają i później znajdujemy je w lasach i gdzie indziej. Zwróciła uwagę na to, żeby 

może zabierali te opony. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol odpowiedział, że te opony są na PSZOK-u 

odbierane - do 8 opon rocznie bez żadnych konsekwencji finansowych i każdy je może dowieźć. 

Dla niego zbieranie dodatkowo opon to jest dodatkowy koszt, jakieś dodatkowe środki, które 

trzeba wyasygnować z budżetu. Oczywiście możemy je zbierać i cztery razy w roku, tylko w tym 

momencie wszyscy muszą być świadomi, że cena za wywóz śmieci wzrośnie, bo dzisiaj generuje 

koszty przede wszystkim transport, a transport jest strasznie ogromny. Po tym zwrócił się do 

Zastępcy Burmistrza o zajęcie się tą sprawą. 

Zastępca Burmistrza Bogdan Korpal powiedział, że nie możemy nagradzać osób, które w sposób 

dowolny postępują. Mamy określone pewne zasady i przyjęte regulaminy odnośnie porządku i 

czystości. Tak jak mówił pan przewodniczący pewne rzeczy, wszystkie jakby te działania 

wchodzą w koszt odpadów. Sami mieszkańcy przecież i wszyscy narzekamy, że te koszty ciągle 

rosną, są dość duże, są uciążliwe niejednokrotnie. Dlatego staramy się nie powiększać tych 

kosztów, które obciążają mieszkańców. Stwierdził, iż uważa, że 8 opon, które w roku jedno 

gospodarstwo domowe np. może oddać do PSZOK-u, to jest naprawdę wystarczająco. Sam 

jeździ samochodem i co roku nie wymienia 8 opon. Musimy mieć też umiar w pewnych 

działaniach. Uważa, że jak na dzień dzisiejszy to rozwiązanie jest adekwatne do sytuacji i do 

możliwości. 

Sołtys Sołectwa Starowice Rafał Zblewski powiedział, iż myśli, że zrozumiał pytanie pani sołtys, 

bo ten problem u niego tak samo występuje. Nie chodzi o zwiększenie ilości zabieranych opon, 

ale czy jeżeli jak zbierają gabaryty przed budynkami czy przed posesjami i leżą cztery opony, a 

zbierają raz na pół roku, czy nie mogliby zabrać tych czterech opon. Oczywiście jak będzie 

osiem, to nie zabiorą, ale cztery czy nie mogliby od razu zabierać. Przypomniał, że na początku 

jak zaczęli zbierać gabaryty, to faktycznie brali te opony, później przestali. Zasugerował, czy nie 

można by w ten sposób rozwiązać tematu, że jak są zbierane gabaryty sprzed posesji i każdy ma 

prawo te cztery maksymalnie opony wystawić, bo faktycznie one lądują w lesie. 

Radna Irena Lis powiedziała, że pani sołtys Dąbia ma rację, bo to się wszędzie powtarza. Jeżeli 

idziemy w tym kierunku, że nie będziemy dokładać, szukamy oszczędności, to się obraca 

przeciwko nam, bo my nie podniesiemy ceny, nie będziemy odbierać, a teraz proszę sobie 

pomyśleć: zwykły mieszkaniec, a co ja tam sobie będę jechał, robił koszty do PSZOK-u, nie 
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odbiorą mi - do rowu, do lasu. My od tego nie uciekniemy i te koszty będą nas później pożerać, 

jeżeli my nic z tym nie zrobimy, bo tu propozycja jest dobra. Można by było wyjść z tym, że 

zabierać przy gabarytach 2 razy w roku, a jeżeli nie pochylimy się nad tym, to będziemy się 

przepychać, czy to będą te opony na działkach gminnych, czy będą w lesie i leśnicy będą musieli 

się tym zająć. Poinformowała, że w Juchowie w kierunku Dąbia jest taka jakby dzika żwirownia - 

teren gminny i jeszcze jak była sołtysem, to tam ciągle był problem, bo najprościej wywalić starą 

wersalkę, opony, tylko że później jest tak, kto ma to sprzątnąć. Nie uciekniemy od tego, ludzie 

są wygodni, ludzie oszczędzają i po najniższej linii oporu do rowu, do lasu, gdziekolwiek, byle nie 

koło swojego domu i byle nie ja, żebym zawiózł. Podrzucają w gminie obok. Takie przypadki 

będziemy mieli coraz częściej. Warto pochylić się nad tym, żeby dołączyć do gabarytów i 

pilnować tego, że 4 np. opony na rodzinę. Powiedziała, że popiera panią sołtys. 

Radny Arkadiusz Malarski powiedział, że koszty zbierania tych opon to jest fakt i one występują. 

To też było podniesione, jeżeli ktoś je wyrzuci później na teren gminy lub lasu zamiast przywieźć 

do PSZOK-u, to też trzeba je posprzątać, te koszty też występują. Przede wszystkim musimy 

sobie odpowiedzieć na pytanie, jeżeli regulamin utrzymania czystości i porządku to jest prawo 

miejscowe, ktoś wyrzuca te opony nie tam, gdzie powinien, czyli nie przywozi do PSZOK-u tylko 

wyrzuca je do lasu, kładzie przy drodze, to należałoby zwiększyć w takim razie częstotliwość 

kontroli i egzekwować prawo miejscowe. Jeżeli nie jesteśmy w stanie tego zrobić, to niestety 

trzeba powiedzieć sobie otwarcie, musimy ponieść koszty odebrania tych opon z gospodarstw 

domowych sprzed posesji, ponieważ inaczej się nie da. Nie można powiedzieć, że problemu nie 

ma, ponieważ opony leżą na polach, przy drogach, i to nie jest nic, z czego możemy być dumni. 

Nie można udawać, że problemu nie ma, bo są koszty. Te koszty i tak będziemy musieli ponieść, 

albo gmina albo prywatny właściciel, albo lasy. O ile w Bornem Sulinowie zawieźć do PSZOK-u i 

trafić w godziny otwarcia to nie jest problem, no to już z Radacza, z Juchowa, z Dąbia czy z 

Kiełpina to jest wyprawa. Oczywiście nikt nie wymienia w ciągu roku pewnie więcej niż jednego 

kompletu opon, ale to jest czas, który trzeba poświęcić na to, żeby tutaj dojechać i to zrobić. 

Jego zdaniem przy następnej okazji wypadałoby przemyśleć regulamin utrzymania czystości i 

porządku i faktycznie pochylić się nad tym, czy nie wrócić do tego systemu, bo to kiedyś było 

praktykowane - zbierania opon po prostu przez PUK. Pieniądze będą doliczone do kosztu 

utrzymania systemu otrzymania odpadów, ale będzie czysto. 

Radna Magdalena Bugiel powiedziała, że niedaleko jak 2 miesiące temu był taki incydent 

związany właśnie z podpaleniem opony dużej od ciągnika za ulicą Kolejową w lesie i 
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interweniowała straż pożarna. Została zadysponowana tu z Bornego i ze Szczecinka i mało 

brakowało, a las by się zapalił. Przyjechali, ugasili, ale zaraz będziemy mieli problem taki, że 

będą się palić po prostu lasy, a tych opon jest dużo. W samym Bornem Sulinowie w lesie mamy 

mnóstwo tych opon. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol stwierdził, że każdy się wypowiedział, kto chciał. 

Nie chciałby kontrowersyjnych wypowiedzi mówić, ale ludzie są coraz bardziej roszczeniowi, 

gmina ma dać wszystko za darmo, posprzątać i jeszcze żeby nie płacili podatków. To byłoby 

najlepsze, ale tak się nie da niestety, to wszystko generuje koszty. Skoro radni podniosą rękę o 

zwiększenie stawki, proszę bardzo, zwiększymy, tylko nie wie, czy ludzie będą zadowoleni, bo 

czemu kosztem czyjejś - przeprosił za wyrażenie - głupoty społeczeństwo musi ponosić koszty, a 

może odpowiedzialność nasza jest również taka, że jeśli wiemy, że ktoś wywiózł te opony, 

zgłosić gdzie trzeba i niech ta osoba surowo zapłaci. Często jest tak, że ludzie wiedzą, a nie 

zgłaszają kto wywiózł, kiedy wywiózł. Troszkę wspólnej odpowiedzialności za to, co się dzieje. 

Więcej głosu w tym punkcie obrad nie zabierano. 

Ad 7. Wolna Trybuna. 

W punkcie sesji pn. „Wolna Trybuna” głosu nie zabierano. 

Ad 8. Informacja na temat podejmowanych działań w zakresie pozyskania 

środków finansowych z funduszy zewnętrznych. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że radni otrzymali wykazy projektów 

prowadzonych przez Referat Rozwoju i Funduszy Zewnętrznych, Referat Inwestycji oraz Referat 

Usług Wspólnych w Urzędzie Miejskim w Bornem Sulinowie. Poinformował, że tematem 

zajmowały się Komisja Rozwoju i Komisja Budżetowo-Gospodarcza. Zwrócił się do 

przewodniczących komisji o przedstawienie opinii. 

Powyższe informacje stanowią załączniki nr 8, nr 9 i nr 10 do protokołu. 

Przewodniczący Komisji Rozwoju Paweł Sztyler przedstawił opinię komisji o następującej treści: 
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„Komisja Rozwoju na posiedzeniu w dniu 22 listopada 2022 r. zapoznała się z wykazami 

projektów o dofinansowanie ich realizacji, złożonymi i prowadzonymi przez Referat Rozwoju i 

Funduszy Zewnętrznych, Referat Inwestycji oraz Referat Usług Wspólnych Urzędu Miejskiego w 

Bornem Sulinowie. 

Komisja Rozwoju pozytywnie ocenia działania władz samorządowych Gminy Borne Sulinowo w 

zakresie pozyskiwania i wykorzystania środków finansowych ze źródeł zewnętrznych (w tym z 

funduszy unijnych) oraz podkreśla duże zróżnicowanie celów, na które są podejmowane próby 

uzyskania dofinansowania. 

Pozyskiwanie środków finansowych ze źródeł zewnętrznych jest korzystne dla Gminy Borne 

Sulinowo, gdyż pozwalają realizować szereg przedsięwzięć, m.in. z zakresu infrastruktury 

drogowej i sportowej, likwidacji barier architektonicznych, ekologii, oświaty, turystyki i kultury. 

Podsumowując, Komisja Rozwoju nie wniosła uwag i oceniła pozytywnie starania w kierunku 

pozyskiwania środków ze źródeł zewnętrznych, dzięki którym w 2022 r. udało się pozyskać 

dodatkowo do budżetu gminy znaczne środki finansowe (około 12.220 tys. zł), a tym samym 

realizować szereg zadań inwestycyjnych na rzecz mieszkańców gminy, ale także zadań z zakresu 

edukacji, ochrony środowiska, turystyki, kultury i sportu.”. 

Pisemna opinia Komisji Rozwoju w tym zakresie stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski przeczytał opinię komisji 

o następującej treści: 

„Komisja Budżetowo-Gospodarcza zapoznała się z wykazami projektów o dofinansowanie 

zewnętrzne złożonych i prowadzonych przez Referat Rozwoju i Funduszy Zewnętrznych, Referat 

Inwestycji oraz Referat Usług Wspólnych Urzędu Miejskiego w Bornem Sulinowie. 

W 2022 roku Referat Rozwoju i Funduszy Zewnętrznych złożył 16 wniosków na łączną kwotę 

realizacji 14.849.629,20zł i łączną kwotę dofinansowania 11.978.209,49zł. W trakcie 

rozpatrzenia są 2 wnioski na łączną kwotę realizacji 4.347.542,36zł i łączną kwotę 

dofinansowania 2.183.468,50zł. 

Referat Inwestycji w 2022 r. złożył 1 wniosek na koszt realizacji wynoszący 560.964,78zł, który 

nie otrzymał dofinansowania. 
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Referat Usług Wspólnych złożył 2 wnioski na łączną kwotę realizacji 237.600,00zł i łączną kwotę 

dotacji 234.600,00zł. 

Ponadto w ramach 13 projektów kontynuowanych w latach 2019-2022 na łączną kwotę 

realizacji 20.020.475,30zł, otrzymano dofinansowanie na łączną kwotę 13.813.409,02zł. 

Podsumowując komisja nie wniosła uwag i pozytywnie oceniła starania w kierunku 

pozyskiwania środków ze źródeł zewnętrznych, zarówno pochodzących z funduszy unijnych jak i 

spoza tych funduszy.”. 

Pisemna opinia Komisji Budżetowo-Gospodarczej w tym zakresie stanowi załącznik nr 12 do 

protokołu. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy mają pytania, uwagi, 

sugestie. 

Uwag, pytań i sugestii nie zgłoszono. 

Więcej głosu w tym punkcie obrad nie zabierano. 

Ad 9. Informacja o przebiegu prac inwestycyjnych realizowanych w ramach 

budżetu Gminy Borne Sulinowo na 2022 rok. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że radni otrzymali informację o 

stanie przygotowania i realizacji zadań inwestycyjnych przyjętych w budżecie Gminy Borne 

Sulinowo na 2022 rok. Tematem zajmowała się Komisja Budżetowo-Gospodarcza. 

Powyższa informacja stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

Po tym Przewodniczący Rady Miejskiej zwrócił się do Komisji Budżetowo-Gospodarczej o 

przedstawienie opinii. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski przeczytał opinię komisji 

o następującej treści: 

„Komisja Budżetowo-Gospodarcza analizowała informację pisemną ze stanu przygotowania i 

realizacji inwestycji przyjętych w budżecie Gminy Borne Sulinowo na 2022 rok, sporządzoną 

przez Kierownika Referatu Inwestycji Urzędu Miejskiego w Bornem Sulinowie. 
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W oparciu o dane zawarte w informacji komisja stwierdza, że większość zadań inwestycyjnych 

zostało zrealizowanych. Część zadań jest w trakcie realizacji i ich zakończenie jest planowane do 

końca roku budżetowego, a część zadań będzie realizowanych w roku 2023. 

Plan wydatków w zakresie realizacji zadań inwestycyjnych na dzień 28 października 2022 r. 

wynosi 18.339.075,32zł, natomiast zobowiązania na dzień 15 listopada 2022 r. wynoszą 

8.714.344,55zł, co stanowi 47,52% planu. 

Uczestniczący w posiedzeniu komisji Kierownik Referatu Inwestycji wyjaśnił, że niespełna 50% 

wykonanie wydatków wynika z tego, że duży udział wartościowy w planowanych zadaniach 

stanowi inwestycja dotycząca budowy sali gimnastycznej dla Szkoły Podstawowej w Łubowie, 

której termin zakończenia, zgodnie z zawartym aneksem do umowy, jest planowany do 30 

czerwca 2023 roku. Ponadto dużą część planowanych wydatków w tym roku budżetowym 

stanowią zadania inwestycyjne dotyczące: przebudowy drogi w Juchowie, modernizacji obiektu 

ZOZ w Bornem Sulinowie, budowy i wyposażenia świetlicy wiejskiej w Jeleniu oraz przebudowy i 

wyposażenia świetlicy wiejskiej w Łubowie, które to zadania z przyczyn niezależnych od gminy 

zostaną zrealizowane w 2023 roku. 

Wykonanie zadań inwestycyjnych pod względem rzeczowo-finansowym nie budzi zastrzeżeń. 

Reasumując, Komisja Budżetowo-Gospodarcza nie wniosła uwag do stopnia realizacji zadań 

inwestycyjnych i pozytywnie oceniła stan realizacji tych zadań na dzień posiedzenia komisji.”. 

Pisemna opinia Komisji Budżetowo-Gospodarczej w tym zakresie stanowi załącznik nr 14 do 

protokołu. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy mają pytania do 

informacji. 

Pytań nie zadawano. 

Więcej głosu w tym punkcie obrad nie zabierano. 
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Ad 10. Informacja Burmistrza o zgłoszonych żądaniach, o których mowa w art.36 

ust. 1-3 i ust.5, i wydanych decyzjach, o których mowa w ust. 6 i 7 zgodnie z art. 

37 ust.8 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu 

przestrzennym. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że radni otrzymali pisemną 

informację Burmistrza o zgłoszonych żądaniach, o których mowa w art.36 ust. 1-3 i ust.5, i 

wydanych decyzjach, o których mowa w ust.6 i 7 zgodnie z art.37 ust.8 ustawy z dnia 27 marca 

2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym. Wymóg przedstawienia informacji 

wynika z art. 37 ust. 8 ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym, który stanowi:  

"8. Wójt, burmistrz albo prezydent miasta przedstawia okresowo – odpowiednio do potrzeb, 

lecz co najmniej raz w roku – na sesji rady gminy informację o zgłoszonych żądaniach, o których 

mowa w art. 36 ust. 1–3 i ust. 5, i wydanych decyzjach, o których mowa w ust. 6 i 7.". 

Powyższa informacja stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

Po tym zwrócił się z zapytaniem, czy ktoś z radnych w sprawie tej informacji chce zabrać głos 

lub o coś zapytać. 

Radni głosu nie zabierali. 

Ad 11. Informacja Naczelnika Urzędu Skarbowego w Szczecinku dotycząca 

analizy oświadczeń majątkowych za 2021 rok. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że w dniu 28 października 2022 r. od 

Naczelnika Urzędu Skarbowego w Szczecinku wpłynęła analiza oświadczeń majątkowych 

złożonych przez radnych rady gminy, burmistrza, zastępcę burmistrza, sekretarza gminy, 

skarbnika gminy, kierowników jednostek organizacyjnych gminy, osoby zarządzające i członka 

organu zarządzającego gminną osobą prawną oraz osoby wydające decyzje administracyjne w 

imieniu burmistrza.  

Powyższa analiza stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

Po tym Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol ogłosił 15 minut przerwy. 
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Po przerwie Przewodniczący Rady Miejskiej wznowił obrady - w sesji uczestniczyło 14 radnych. 

Ad 12. Podjęcie uchwał.  

12.1. Podjęcie uchwały w sprawie pozostawienia bez rozpatrzenia petycji w sprawie 

uroczystego uczczenia 100. rocznicy uchwalenia pierwszej – Polskiej Republikańskiej 

Konstytucji (Konstytucji Marcowej). 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy 

pozostawienia bez rozpatrzenia petycji w sprawie uroczystego uczczenia 100. rocznicy 

uchwalenia pierwszej – Polskiej Republikańskiej Konstytucji (Konstytucji Marcowej). Petycję 

rozpatrywała Komisja skarg, wniosków i petycji Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie, która 

stwierdziła, że w otrzymanej petycji nie zostało wskazane miejsce zamieszkania ani siedziba 

każdego z podmiotów wnoszącego petycję, wskazano jedynie adres do kontaktu jednego 

podmiotu, co jest przeszkodą do rozpatrzenia petycji w myśl art. 7 ust. 1 ustawy o petycjach. 

Think tank oznacza komitet doradczy, czyli podmiot zbiorowy. Zgodnie z art. 4 ust.2 pkt 2 

ustawy o petycjach, jeżeli podmiotem wnoszącym petycję jest grupa podmiotów, w petycji 

należy wskazać miejsce zamieszkania lub siedzibę każdego z tych podmiotów. Mając na uwadze 

wyżej wymienione przepisy ustawy o petycjach, Komisja skarg, wniosków i petycji 

zarekomendowała Radzie Miejskiej pozostawienie przedmiotowej petycji bez rozpatrzenia z 

uwagi na niezachowanie wymogów formalnych. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy są pytania do 

projektu uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad 

projektem uchwały: 

- za głosowało 14 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 
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Uchwała Nr L/792/2022 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 24 listopada 2022r. w 

sprawie pozostawienia bez rozpatrzenia petycji w sprawie uroczystego uczczenia 100. 

rocznicy uchwalenia pierwszej – Polskiej Republikańskiej Konstytucji (Konstytucji Marcowej) 

została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

12.2. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na odpłatne nabycie 

nieruchomości. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy 

nieruchomości stanowiącej własność Skarbu Państwa KOWR Oddział Terenowy w Koszalinie 

oznaczonej działką nr 60/26 w miejscowości Radacz. Po tym zwrócił się do Komisji Budżetowo-

Gospodarczej o opinię odnośnie projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy są pytania do 

projektu uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad 

projektem uchwały: 

- za głosowało 14 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

Uchwała Nr L/793/2022 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 24 listopada 2022r. w 

sprawie wyrażenia zgody na odpłatne nabycie nieruchomości została podjęta jednogłośnie i 

stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 
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12.3. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie odpłatnej 

służebności gruntowej przejazdu i przechodu na nieruchomości stanowiącej własność 

Gminy Borne Sulinowo. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy 

nieruchomości nr 87/117 w miejscowości Borne Sulinowo. Po tym zwrócił się do Komisji 

Budżetowo-Gospodarczej o opinię odnośnie projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy są pytania do 

projektu uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad 

projektem uchwały: 

- za głosowało 14 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

Uchwała Nr L/794/2022 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 24 listopada 2022r. w 

sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie odpłatnej służebności gruntowej przejazdu i 

przechodu na nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo została podjęta 

jednogłośnie i stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

12.4. Podjęcie uchwały w sprawie nabycia w trybie komunalizacji nieruchomości 

stanowiącej własność Skarbu Państwa. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy 

nieruchomości nr 31/11 w obrębie Kucharowo. Po tym zwrócił się do Komisji Budżetowo-

Gospodarczej o opinię odnośnie projektu uchwały. 
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Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy są pytania do 

projektu uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad 

projektem uchwały: 

- za głosowało 14 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

Uchwała Nr L/795/2022 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 24 listopada 2022r. w 

sprawie nabycia w trybie komunalizacji nieruchomości stanowiącej własność Skarbu Państwa 

została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

12.5. Podjęcie uchwały w sprawie Programu współpracy Gminy Borne Sulinowo z 

organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy 

o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie na 2023 rok. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy 

Programu współpracy Gminy Borne Sulinowo z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami 

wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie na 

2023 rok. Po tym zwrócił się do Komisji Rozwoju i Komisji Budżetowo-Gospodarczej o opinie 

odnośnie projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Rozwoju Paweł Sztyler powiedział, że komisja wydała opinię 

pozytywną. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 
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Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy są pytania do 

projektu uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad 

projektem uchwały: 

- za głosowało 14 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

Uchwała Nr L/796/2022 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 24 listopada 2022r. w 

sprawie Programu współpracy Gminy Borne Sulinowo z organizacjami pozarządowymi oraz 

podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności pożytku publicznego i o 

wolontariacie na 2023 rok została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 26 do 

protokołu. 

12.6. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy drodze wewnętrznej położonej w 

miejscowości Nobliny. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy nadania 

nazwy drodze wewnętrznej położonej w miejscowości Nobliny - ul. Spokojna. Po tym zwrócił się 

do Komisji Budżetowo-Gospodarczej i Komisji Rozwoju o opinie odnośnie projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Komisji Rozwoju Paweł Sztyler powiedział, że komisja wydała opinię 

pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy są pytania do 

projektu uchwały. 

Pytań nie zadawano. 
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Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad 

projektem uchwały: 

- za głosowało 14 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

Uchwała Nr L/797/2022 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 24 listopada 2022r. w 

sprawie nadania nazwy drodze wewnętrznej położonej w miejscowości Nobliny została 

podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

12.7. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy drodze wewnętrznej położonej w 

miejscowości Piława. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy nadania 

nazwy drodze wewnętrznej położonej w miejscowości Piława  - ul. Gabrysiewo Park. Po tym 

zwrócił się do Komisji Budżetowo-Gospodarczej i Komisji Rozwoju o opinie odnośnie projektu 

uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Komisji Rozwoju Paweł Sztyler powiedział, że komisja wydała opinię 

pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy są pytania do 

projektu uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad 

projektem uchwały: 

- za głosowało 14 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
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Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

Uchwała Nr L/798/2022 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 24 listopada 2022r. w 

sprawie nadania nazwy drodze wewnętrznej położonej w miejscowości Piława została 

podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

12.8. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wyboru metody ustalania 

opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz ustalania wysokości stawki 

tej opłaty. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy zmiany 

uchwały w sprawie wyboru metody ustalania opłaty za gospodarowanie odpadami 

komunalnymi oraz ustalania wysokości stawki tej opłaty. Po tym zwrócił się do Komisji Rozwoju 

i Komisji Budżetowo-Gospodarczej o opinie odnośnie projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Rozwoju Paweł Sztyler powiedział, że komisja wydała opinię 

pozytywną. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy są pytania do 

projektu uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad 

projektem uchwały: 

- za głosowało 14 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

Uchwała Nr L/799/2022 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 24 listopada 2022r. 

zmieniająca uchwałę w sprawie wyboru metody ustalania opłaty za gospodarowanie 
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odpadami komunalnymi oraz ustalania wysokości stawki tej opłaty została podjęta 

jednogłośnie i stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

12.9. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia górnych stawek 

opłat ponoszonych przez właścicieli nieruchomości, którzy pozbywają się z terenu 

nieruchomości nieczystości ciekłych oraz właścicieli nieruchomości, którzy nie są 

zobowiązani do ponoszenia opłat za gospodarowanie odpadami komunalnymi na 

rzecz gminy. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy zmiany 

uchwały w sprawie określenia górnych stawek opłat ponoszonych przez właścicieli 

nieruchomości, którzy pozbywają się z terenu nieruchomości nieczystości ciekłych oraz 

właścicieli nieruchomości, którzy nie są zobowiązani do ponoszenia opłat za gospodarowanie 

odpadami komunalnymi na rzecz gminy. Po tym zwrócił się do Komisji Budżetowo-Gospodarczej 

i Komisji Rozwoju o opinie odnośnie projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Komisji Rozwoju Paweł Sztyler powiedział, że komisja wydała opinię 

pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy są pytania do 

projektu uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad 

projektem uchwały: 

- za głosowało 14 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

Uchwała Nr L/800/2022 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 24 listopada 2022r. 

zmieniająca uchwałę w sprawie określenia górnych stawek opłat ponoszonych przez 
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właścicieli nieruchomości, którzy pozbywają się z terenu nieruchomości nieczystości ciekłych 

oraz właścicieli nieruchomości, którzy nie są zobowiązani do ponoszenia opłat za 

gospodarowanie odpadami komunalnymi na rzecz gminy została podjęta jednogłośnie i 

stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

12.10. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wzoru deklaracji o wysokości 

opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi składanej przez właściciela 

nieruchomości. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy zmiany 

uchwały w sprawie wzoru deklaracji o wysokości opłaty za gospodarowanie odpadami 

komunalnymi składanej przez właściciela nieruchomości. Po tym zwrócił się do Komisji 

Budżetowo-Gospodarczej i Komisji Rozwoju o opinie odnośnie projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Komisji Rozwoju Paweł Sztyler powiedział, że komisja wydała opinię 

pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy są uwagi do projektu 

uchwały. 

Uwag nie zgłoszono. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad 

projektem uchwały: 

- za głosowało 14 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

Uchwała Nr L/801/2022 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 24 listopada 2022r. 

zmieniająca uchwałę w sprawie wzoru deklaracji o wysokości opłaty za gospodarowanie 

odpadami komunalnymi składanej przez właściciela nieruchomości została podjęta 

jednogłośnie i stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 
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12.11. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przystąpienia Gminy Borne 

Sulinowo do LGD-Stowarzyszenia Lokalna Grupa Działania POJEZIERZE RAZEM w 

ramach perspektywy unijnego finansowania na lata 2021 – 2027. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy zmiany 

uchwały w sprawie przystąpienia Gminy Borne Sulinowo do LGD-Stowarzyszenia Lokalna Grupa 

Działania POJEZIERZE RAZEM w ramach perspektywy unijnego finansowania na lata 2021 – 

2027. Po tym zwrócił się do Komisji Rozwoju i Komisji Budżetowo-Gospodarczej o opinie 

odnośnie projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Rozwoju Paweł Sztyler powiedział, że komisja wydała opinię 

pozytywną. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy są pytania do 

projektu uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad 

projektem uchwały: 

- za głosowało 14 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

Uchwała Nr L/802/2022 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 24 listopada 2022r. 

zmieniająca uchwałę w sprawie przystąpienia Gminy Borne Sulinowo do LGD-Stowarzyszenia 

Lokalna Grupa Działania POJEZIERZE RAZEM w ramach perspektywy unijnego finansowania 

na lata 2021 – 2027 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 
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12.12. Podjęcie uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Borne 

Sulinowo na 2022 rok. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że do projektu uchwały została 

wprowadzona autopoprawka i uchwała dotyczy zwiększenia dochodów budżetu gminy o kwotę 

7.652.970,91 zł, zmniejszenia dochodów budżetu gminy o kwotę 6.352.085,00zł, zwiększenia 

wydatków budżetu o kwotę 1.300.885,91 zł oraz dokonania zmian w planach dochodów i 

wydatków wyodrębnionych w budżecie gminy z Funduszu Przeciwdziałania COVID-19 i z 

Funduszu Pomocy. 

Autopoprawka stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

Po tym zwrócił się do Komisji Budżetowo-Gospodarczej i Komisji Rozwoju o opinie odnośnie 

projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Komisji Rozwoju Paweł Sztyler powiedział, że komisja wydała opinię 

pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy są pytania do 

projektu uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad 

projektem uchwały: 

- za głosowało 14 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

Uchwała Nr L/803/2022 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 24 listopada 2022r. w 

sprawie wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Borne Sulinowo na 2022 rok została podjęta 

jednogłośnie i stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 
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12.13. Podjęcie uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w wieloletniej prognozie 

finansowej Gminy Borne Sulinowo na lata 2022-2034. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że do projekt uchwały dotyczy 

wprowadzenia zmian w wieloletniej prognozie finansowej Gminy Borne Sulinowo na lata 2022-

2034 - projekt uchwały wprowadzony do porządku obrad w dniu dzisiejszym. Po tym zwrócił się 

do Komisji Budżetowo-Gospodarczej o opinię odnośnie projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy są pytania do 

projektu uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad 

projektem uchwały: 

- za głosowało 14 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

Uchwała Nr L/804/2022 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 24 listopada 2022r. w 

sprawie wprowadzenia zmian w wieloletniej prognozie finansowej Gminy Borne Sulinowo na 

lata 2022-2034 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

12.14. Podjęcie uchwały w sprawie powołania komisji doraźnej do opracowania 

projektów statutów jednostek pomocniczych Gminy Borne Sulinowo. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy 

powołania komisji doraźnej do opracowania projektów statutów jednostek pomocniczych 

Gminy Borne Sulinowo - projekt uchwały wprowadzony do porządku obrad w dniu dzisiejszym. 

Poinformował, że w skład komisji wchodzą radni z terenu gminy, bo ten statut dotyczy 

jednostek gminnych - sołectw. Chciałby, żeby ci radni właśnie uczestniczyli w tej komisji. 
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Po tym zwrócił się do radnych, czy są pytania do projektu uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad 

projektem uchwały: 

- za głosowało 14 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

Uchwała Nr L/805/2022 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 24 listopada 2022r. w 

sprawie powołania komisji doraźnej do opracowania projektów statutów jednostek 

pomocniczych Gminy Borne Sulinowo została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 45 

do protokołu. 

12.15. Podjęcie uchwały w sprawie przedłużenia terminu rozpatrzenia skargi na 

działania Kierownika Środowiskowego Domu Samopomocy w Bornem Sulinowie. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy 

przedłużenia terminu rozpatrzenia skargi na działania Kierownika Środowiskowego Domu 

Samopomocy w Bornem Sulinowie - projekt uchwały wprowadzony do porządku obrad w dniu 

dzisiejszym. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy są uwagi, pytania do 

projektu uchwały. 

Uwag i pytań nie zgłoszono. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad 

projektem uchwały: 

- za głosowało 14 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 
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Uchwała Nr L/806/2022 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 24 listopada 2022r. w 

sprawie przedłużenia terminu rozpatrzenia skargi na działania Kierownika Środowiskowego 

Domu Samopomocy w Bornem Sulinowie została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 

47 do protokołu. 

Opinie Komisji Budżetowo-Gospodarczej oraz Komisji Rozwoju odnośnie analizowanych 

projektów uchwał stanowią załączniki nr 48 i nr 49 do protokołu. 

Ad 13 . Interpelacje i zapytania radnych. 

W punkcie sesji „Interpelacje i zapytania radnych” głosu nie zabierano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol poinformował, że w okresie międzysesyjnym nie 

wpłynęły od radnych interpelacje i zapytania. 

Ad 14. Wolne wnioski i informacje. 

W punkcie sesji „Wolne wnioski i informacje” głos zabrali: 

Zastępca Burmistrza Bogdan Korpal wypowiedział się na temat zakupu węgla po cenie 

preferencyjnej dla mieszkańców gminy. W związku z ustawą z 27 października 2022 roku o 

zakupie preferencyjnym paliwa stałego dla gospodarstw domowych ten zakup jest w ilości 1,5 

tony węgla do końca roku i 1,5 tony do praktycznie 30 kwietnia. Cena preferencyjna to znaczy 

cena nieprzekraczająca 2 tysięcy złotych brutto i w tym zakresie powiedział na jakim etapie jest 

gmina w tej chwili. Praktycznie są do zorganizowania jakby 3 główne etapy. Pierwszy etap to 

jest wyznaczenie składu i podpisanie umowy ze składem węgla. Mamy wyznaczony podmiot - to 

jest Węglokoks SA. z Katowic i jesteśmy w trakcie podpisywania umowy, tak że na dniach 

będziemy mieli doprecyzowaną umowę i tą możliwość wtedy odbioru. Czekamy właśnie na 

uchwałę, która dzisiaj powstała, czyli zabezpieczenie środków finansowych w budżecie gminy na 

ten rok i w wieloletnim planie finansowym na rok przyszły, co radni uczynili, podejmując te 

uchwały - mamy możliwość zakupu i odebrania węgla w cenie 1.500 zł za tonę. Następny etap 

to jest transport tego węgla do magazynu w Bornem Sulinowie - jesteśmy w trakcie wyboru 

firmy transportowej, musimy dograć warunki i ceny. Następnym trzecim etapem jest 

dystrybucja z terenu miasta Borne Sulinowo i tym ma się zająć nasza Spółka PUK, ponieważ ma 
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skład magazynowy i wagę, czyli będzie mogła wydawać z Bornego Sulinowa ten węgiel. Prezes 

Spółki mówił o możliwości - na prośbę zainteresowanego - dostarczenia węgla już do danej 

miejscowości, ale już poza ceną oferowaną przez gminę, bodajże 4 zł za kilometr netto za 

dowiezienie 1,5 tony. Na dzień dzisiejszy mamy złożonych ponad 110 wniosków, czyli z tego  

wynika, że maksymalnie gdyby wszyscy zamawiali w 2 turach po 1,5 tony, czyli 3 tony razy 110 , 

to już jest 330 ton węgla. Nie ukrywa, że na samym początku, nie wiedząc nic praktycznie, jakby 

określili ten tonaż na 250 ton, tak że mniej więcej. Myśli, że to będzie jeszcze do dogrania z 

Węglokoksem, żeby domówić tą rzeczywistą ilość węgla, jeśli nawet przekroczymy te 250 ton. 

Na razie jest tak to przyjęte, bo mamy też tak określone pieniądze. Jeśli trzeba będzie więcej, to 

będziemy przedstawiać Radzie do aktualizacji w budżecie. Jeszcze nie jest w stanie podać 

dokładnie terminu, od kiedy już będzie możliwość pierwszych wydań dla wnioskodawców. 

Oczywiście z każdym będzie kontakt indywidualny, będą konkretne umówienia na terminy, 

kiedy ma się zgłosić, jak ma odebrać i tak dalej. Poinformował, że czekamy do jutra do 

25 listopada na wnioski, czyli jeszcze te wnioski dzisiaj i jutro mogą spływać, co nie znaczy jego 

zdaniem, że nie będzie można jeszcze później. Jest jeszcze kwestia, czy domówimy tego węgla z 

Węglokoksem np. w następnym roku, w miesiącach styczeń-kwiecień. Na koniec poinformował, 

że nie ma jeszcze ustalonej końcowej ceny tego węgla, ale raczej nie powinna być mniejsza cena 

niż 1.800 zł brutto, czyli między 1.800 a 2.000 zł. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że ustawa, która proceduje kto ten 

węgiel może nabyć stanowi, że tylko mogą nabyć te osoby, które otrzymały dodatek węglowy, a 

pozostali ludzie nie mają prawa nabyć tego węgla po tej cenie. Podkreślił, że do dziś jeszcze 

spora grupa ludzi nie otrzymała decyzji, czy ten węgiel będzie czy nie. Dlatego może tych 

deklaracji jeszcze nie być. 

Zastępca Burmistrza Bogdan Korpal powiedział, że na naszej stronie internetowej oczywiście 

można te informacje znaleźć, pobrać wnioski i złożyć do urzędu, czyli jesteśmy dalej jakby w 

trakcie załatwiania tej sprawy. Jeśli jakieś pytania będą mieli mieszkańcy, to prosił o kontakt z 

Urzędem, z kierownikiem Referatu Ochrony Środowiska. W dalszej kolejności przekazał 

informacje dotyczące oszczędności energii elektrycznej i z tym, co się zadziało ostatnio, to 

znaczy po wejściu w życie, uchwaleniu ustawy o szczególnych rozwiązaniach służących ochronie 

odbiorców energii elektrycznej w 2023 roku w związku z sytuacją na rynku energii elektrycznej. 

Ta ustawa podjęta została 7 października i założyła 10% oszczędności energii elektrycznej, 
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założyła raportowanie o tych oszczędnościach, założyła karanie dotyczące niespełnienia tych 

oszczędności i w pierwszym etapie samorządy ogółem zrozumiały, że będą musiały poczynić 

staranie w zakresie energii elektrycznej jakby w całym zakresie energii elektrycznej. Samorządy 

poczyniły pierwsze ruchy oszczędnościowe związane z oświetleniem drogowym przede 

wszystkim, z czym już niektóre gminy, mieszkańcy niektórych gmin się spotkali, bo zobaczyli, że 

są wyłączenia na sieciach. Nie ukrywał, że w związku z tym też zaczęli to rozważać, natomiast 

nie wdrożyli jeszcze, nie podjęli ostatecznych decyzji, bo ten system ma wejść od 1 grudnia i 

obowiązywać jeszcze cały rok przyszły. Poinformował, że dzisiaj przeczytał informację, która się 

ukazała w Ministerstwie Środowiska i Ochrony Klimatu, że w sumie to dotyczy głównie 

urzędów, czyli budynków i części, z których korzystają urzędy, urządzeń i innych itd. Z tego 

wynika, że praktycznie można by było nie rozważać tych oszczędności w tak drastyczny sposób, 

bo w sumie rozważali wyłączenia w okresie nocnym od dwudziestej czwartej nawet do piątej, 

dlatego żeby spełnić ten warunek 10% oszczędności już w grudniu. Zakładali, że te oszczędności 

będą z ogółu energii elektrycznej, którą jakby gmina pobiera. W związku z tym, że sytuacja się 

zmieniła, nie uruchomili zlecenia wyłączenia tego oświetlenia na dzień dzisiejszy. Natomiast nie 

znaczy to, że nie będą się dalej zastanawiać, czy takie wyłączenia nie są jakby słuszne w celu 

oszczędności tej energii. Od stycznia energia wzrośnie praktycznie 3 razy w stosunku do tego co 

mamy w przetargu, czyli te koszty 700.000 zł, które w tej chwili musimy zabezpieczyć na koszt 

energii, to 1.400.000 zł trzeba dodatkowo. Uważa, że trzeba będzie pomyśleć, co można zrobić 

w zakresie wyłączeń. Gdybyśmy mieli wszystkie sieci np. oświetleniowe zrobione w sposób 

zupełnie prawidłowy techniczny - prawidłowe odcinki sieci, dostępność tych faz, 3 faz itd. - 

byłoby to łatwiej nam robić. Niektóre sieci są niesprawne w 100%, czyli np. są przerwania 

niektórych przewodów, sytuacja jest wieloletnia. Przypomniał, że nie jest to też nasz majątek, 

tylko jest to w dużej, największej części majątek obcy: Energa Sopot, czy Energa Oświetlenie. Na 

pewno będą się zastanawiać, czy są jakieś możliwości techniczne, tak żeby wyłączyć 

ewentualnie w jakichś godzinach nocnych, ale nie stwarzać istotnych zagrożeń dla 

mieszkańców. Firma, która miałaby wyłączać oświetlenie od razu się zabezpiecza, bo nie chce 

ponosić odpowiedzialności w okresie wyłączeń, tak że tutaj też jest dodatkowy znak zapytania. 

W każdym bądź razie na pewno poczynią starania w zakresie tego, co Urząd dysponuje, czyli 

nawet w zakresie już samego Urzędu. Na pewno zrezygnują z oświetlenia zewnętrznego, 

świątecznego Urzędu itd. i to w pierwszej kolejności. Sekretarz Gminy też czyni starania, żeby 

oszczędności energii poczynić w Urzędzie, może nie będą wielkie kosztowo, ale trzeba te pewne 
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rzeczy też robić. Pozostanie jeszcze sprawa oświetlenia świątecznego, ale to już by chciał 

omówić i zasięgnąć opinii radnych na roboczo po sesji. 

Radny Arkadiusz Malarski zabrał głos odnośnie energii elektrycznej, bo jest to temat bardzo 

palący i w tej chwili nie tylko u nas, gdyż energia wszelkiego rodzaju, surowce energetyczne i 

energia elektryczna to jest temat, który wszystkim spędza sen z powiek. Powiedział, że pokusił 

się i spróbował dokonać takiej dosyć szybkiej analizy tego, co mamy i co byśmy mogli mieć, 

jeżeli byśmy trochę inne podejście zastosowali niż dotychczas i spróbowali wykorzystać 

mechanizmy i dostępne rozwiązania formalnoprawne, które istnieją w naszym polskim 

systemie. Poinformował, że jeżeli chodzi o zużycie prądu to według danych za 2021 rok 

mieliśmy jako gmina i PUK razem 868 megawatogodzin zużytych. Na tej podstawie była robiona 

analiza i 356 megawatów przypada na gminę i jednostki takie jak: GOPS, ŚDS, wszystkie szkoły, 

Biblioteka, CKiR itd. Do tej pory umowa opiewała na kwotę 286 zł 50 gr, a nowa cena 

regulowana to jest 785 zł. Podkreślił, że mówi o cenach netto i to jest cena tylko i wyłącznie 

gołej energii energetycznej, ona nie obejmuje kosztów przesyłu, opłat mocowych itd., więc ta 

cena jeszcze musi być zwiększona o jakieś 20% około i to też było przyjęte do tej analizy. 

Według tych danych wychodzi na to, że koszty się zwiększą z poziomu 208.200 około 300.000 

powiedzmy w 2022 roku, jeżeli te dane z 2021 roku w tym roku są powielone, aż do 817 czy 

820, 830 tysięcy zł, z czego na gminę przypada różnica 212.000 zł, czyli wzrośnie do 335.000, a 

w PUK-u do 400, czyli prawie do 500.000 zł. To jest taki wywód, który ma prowadzić do tego, że 

jeżeli byśmy poszli w rozwiązanie, które jest dostępne w Polsce i pokusili się o założenie tutaj 

spółdzielni energetycznej, która ma możliwości jako jedyny podmiot w tej chwili prosumenckie, 

czyli na zasadach jak pewnie niektórzy z nas mają w swoich domach, można odzyskać wysłaną 

energię do sieci w późniejszym okresie, kiedy jest niedobór w proporcji 1 do 06, czyli 06 sobie 

odebrać za 1 jednostkę wysłaną do sieci. Można produkować energię w Bornem Sulinowie, a 

odzyskiwać ją np. na świetlicy w Łubowie. To też jest coś, co by pomogło nam jakby w całym 

tym miksie w bardzo efektywny sposób wykorzystywać tą energię. Powiedział, iż nie chciałby, 

żeby to była interpelacja, która zostanie złożona w grudniu i wtedy się rozpocznie dopiero 

proces, tylko chciałby, żeby ten proces analiz bardziej dogłębnych został wszczęty dużo szybciej, 

ponieważ od 1 stycznia czas będzie na naszą niekorzyść działał. Według wszelkich wyliczeń, 

jeżeli byśmy chcieli zabezpieczyć się w całości w energię elektryczną na zasadzie spółdzielni 

energetycznej, koszt instalacji wyniósłby około 5.000.000 zł, byśmy mogli powiedzieć, że 

jesteśmy samowystarczalni, zakładając zużywanie energii w czasie rzeczywistym na poziomie 
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30%. Jeżeli chodzi o spółdzielnie energetyczne, to jest coś, co dopiero właściwie powstaje w 

Polsce i funkcjonują dwie, które rozliczają się na zasadach ustawowych, a reszta dopiero 

raczkuje. W przypadku gminy i w związku z tym, że gmina już ma 65 kilowatów instalacji i 

jednostki zainstalowanej mocy kilowatów w piku, to wychodzi na to, że w ciągu powiedzmy 6 

lat około zaczęlibyśmy po prostu najzwyczajniej w świecie mieć energię za darmo. Byśmy 

spłacili kredyt tym, co nie zapłacimy operatorowi i dostawcy energii elektrycznej, dlatego że w 

przypadku spółdzielni energetycznej ten współczynnik 06, czyli ta różnica 04 powoduje, że tam 

nie ma opłat przesyłowych, nie ma wielu tych składników kosztowych, które są pokrywane 

przez nas w rachunku comiesięcznym. Dlatego jego propozycja, czy do rozważenia wniosek jest 

taki, żeby po prostu rozpocząć nad tym pracę i jak najszybciej to zrealizować. Robiąc to w 

formule rozproszonej nie musimy czekać na zmiany w planie, ponieważ możemy zrealizować 

kilkanaście instalacji do 50 KW, co nie wymaga absolutnie żadnych zgód, pozwoleń, ani zmian w 

planie. Tak że, to jest coś, co jest dostępne właściwie na już i jest kwestia tylko podjęcia decyzji 

czy chcemy czekać na program rządowy, który nam na to pozwoli albo nakaże, czy chcemy 

zacząć prace nad tym jak najszybciej, bo to jest coś, co przyniesie nam wymierne korzyści i nie 

będziemy musieli się zastanawiać, czy wyłączamy czy nie wyłączamy. Przypomniał, że cykl życia 

instalacji fotowoltaicznej paneli jest 25 lat, więc wychodzi z tej kalkulacji, że już odliczając koszty 

funkcjonowania spółdzielni, koszty wszelkiego rodzaju konserwacji i tak dalej, to po tych 25 

latach będziemy około 11 milionów złotych do przodu. Stwierdził, iż pomija aspekty techniczne, 

które są oczywiste, że jeżeli nie będzie zasilania z sieci, bo nam wyłączą, bo będzie blackout, to 

my nie mając magazynów energii, też będziemy wyłączeni. Ale to wszyscy będziemy, tak że tutaj 

jakby to nie stanowi, czy będziemy płacili za ten prąd w sieci, czy będziemy go produkowali 

sami. Życzył by sobie, żebyśmy mogli się pochwalić takim projektem, bo to jest tylko 5 milionów 

złotych, które musimy zainwestować na start w instalacje fotowoltaiczne, gdzie mamy w tej 

chwili 18.000.000 zł w inwestycjach. To nam zapewni pewną stabilność. Stwierdził, iż nie mówi, 

że będziemy samowystarczalni czy możemy być niezależni jeżeli chodzi o kwestie energetyczne, 

ale na pewno będziemy samowystarczalni. 

Radna Anetta Chołody  w imieniu pani dyrektor Szkoły Podstawowej w Łubowie i swoim 

podziękowała wszystkim tu zebranym i mieszkańcom, którzy uczestniczyli 10 listopada na 

spektaklu artystycznym "Niepodległość pieśnią i wierszem usłana".  
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Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że radna go uprzedziła, bo chciał 

podziękować pani dyrektor, gdyż myślał, że będzie, całemu gronu pedagogicznemu i dzieciom, 

całej szkole.  Stwierdził, że to co się wydarzyło w Łubowie było bardzo budujące, łza się w oku 

kręciła, wszyscy uczestniczyliśmy w tej zabawie, śpiewach, które tam były. Dzieci były tak 

zaangażowane i właśnie cała szkoła, to jest wielkie osiągnięcie. Podziękował w imieniu swoim, 

radnych i wszystkich, którzy oglądali.  

Więcej głosu w tym punkcie obrad nie zabierano. 

Ad 15. Ustalenie terminu następnej sesji. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol ustalił termin kolejnej sesji na dzień 29 grudnia 

2022 r. (czwartek) godz. 13.00. 

Tematem sesji - oprócz punktów regulaminowych - będzie m.in.: 

1. Uchwalenie budżetu Gminy Borne Sulinowo na 2023 rok oraz zmiany wieloletniej prognozy 

finansowej Gminy Borne Sulinowo na lata 2023-2034. 

2. Uchwalenie Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz 

Przeciwdziałania Narkomanii dla Gminy Borne Sulinowo na rok 2023. 

3. Podjęcie uchwał. 

Po tym przypomniał, że stosownie do § 4 uchwały Nr 47/537/10 Rady Miejskiej w Bornem 

Sulinowie z dnia 29 września 2010 r. w sprawie określenia trybu prac nad projektem uchwały 

budżetowej i szczegółowości materiałów informacyjnych towarzyszących projektowi budżetu 

Gminy Borne Sulinowo – komisje rady w terminie do 5 grudnia przedstawiają na piśmie Komisji 

Budżetowo-Gospodarczej opinię o projekcie budżetu gminy.  

Komisje Rady, proponując wprowadzenie nowego wydatku lub zwiększenie wydatku 

przewidzianego w projekcie budżetu, zobowiązane są wskazać źródła jego finansowania. 

Opinie dostarczone Komisji Budżetowo-Gospodarczej są podstawą do sformułowania przez 

komisję w terminie 7 dni od ich uzyskania, ostatecznej pisemnej opinii o projekcie budżetu. 
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W związku z powyższym zaprosił radnych na spotkanie robocze w sprawie projektu budżetu 

Gminy Borne Sulinowo na 2023 rok, które odbędzie się 1 grudnia 2022 r. o godz. 15.15. W 

spotkaniu wezmą udział Burmistrz Bornego Sulinowa, Zastępca Burmistrza oraz Skarbnik Gminy. 

Więcej głosu w tym punkcie obrad nie zabierano. 

Ad 16. Zamknięcie sesji. 

W związku z wyczerpaniem ustalonego porządku obrad, Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz 

Gorgol zamknął L(50) Sesję Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie. 

Sesja Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie trwała od godz. 14.30 do godz. 16.10. 

Na tym protokół zakończono. 

Protokołowała: 

Anna Łozińska 

 


